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A 

Uj megtakarítási forma 
Új, rövid futamidejű, lakossági megtakarítási 

forma, a Budapest Bank-takarékjegy, amelyet 
ugyan különböző címletekben, kinyomtatott 
változatban lehet megvásárolni, azonban minden 
vonatkozásban takarékbetétnek minősül. A 
t a k a r é k j e g y ö s s z e g é n e k v i s s z a f i z e t é s é é r t 
jelenleg az állam garanciát vállal - tájékoztatták 
az MTI-t a Budapest Bankban. 

Az október 5-től megvehető, bemutatóra és 
névre szóló takarékjegy futamideje a vásárlástól 
számított 90 nap. 5 ezer, 10 ezer és 100 ezer fo-
rintos címletekben kizárólag magánszemélyek 
vásárolhatják meg a pénzintézet budapesti és vi-
déki fiókjaiban. A takarékjegy kamata a futam-
idő 90. napján évi bruttó 18 százalék. A lejárat 
29. napjáig a bank nem fizet kamatot a takarék-
jegyre, a futamidő 30-tól 89. napjáig történő 
visszaváltás esetén évi bruttó 11 százalékos a 

kamat. A lejárat után a takarékjegy tovább nem 
kamatozik. 

A bank a pénzpiaci tendenciák alakulásától 
függően az új megtakarítási forma kamatát meg-
változtathatja. Az esetleges változtatás a már 
megvásárolt takarékjegyeket nem érinti, azok 
kamata lejártukig változatlan. 

A Budapest Bank emellett további új la-
kossági megtakarítási konstrukciókat készít elő. 
A tervek szerint j övő év első negyedében a 
pénzintézet hosszabb lejáratú, egy éven túli 
értékpapírral jelentkezik a piacon. Hétfőn pedig 
sajtótájékoztatót tartanak a Budapest Bank által 
létrehozott, 100 százalékban a pénzintézet tulaj-
donában lévő Budapest Alapkezelő Rt. tevé-
kenységéről. Ez a gazdasági társaság.a közeljö-
vőben hároméves futamidejű, zárt végű alapot 
hoz létre. 

Zákányszéki csarnokavató 

A türelem terme 
Impozáns tornacsarnokot 

avattak szombaton délután 
Zákányszéken. Az ünnep sport-
és kulturális műsora is jelezte, 
hogy a község összetett igényeit 
kiszolgálni képes épület valóban 
több célra készült . O t thon t 
teremt a sportnak, j ó edzési 
lehetőségeket futballistáknak, 
e rőemelőknek, de ugyanily 
fontossággal a nem verseny-
sport jel legű testmozgásnak, 
lakossági testedzésnek, játék-
nak. Mindenekelőtt mégis az 
iskolai testnevelést és tömeg-
sportot szolgálja az új létesít-
mény. A község általános isko-
lá jának tőszomszédságában, 
azzal fedett folyosós összeköt-
tetésben lévő tornacsarnoknak 
külső, utcai bejárata is van, így 
tehát az iskolától függet len 
használat szintúgy megoldott. 

A 830 négyzetméteres küz-
dőterű és köze) 300 négyzet-
méter kiszolgáló helyiségeket, 
öltözőket, zuhanyozókat, or-
vos szobát magába fog la ló 
lé tes í tmény a szegedi Alfa 
mérnök i i rodában készü l t 

tervek által elevenedett, a ge-
nerálkivitelező a Keramit kisszö-
vetkezet volt. A tornacsarnok az 
önkormányzat önálló intézmé-
nyeként működik majd, az ünne-
pen a polgármester a megnyitás 
gesztusaként átadta az új léte-
sítmény kulcsát Szondi Sándor-
nak, a tornacsarnok kinevezett 
vezetőjének. 

Az ünnepélyes avatáson dr. 
Pintér László, az Országos 
Testnevelési- és Sporthivatal 
képviseletében köszöntötte a 
község lakóit, kívánva a szem-
re is igen tetszetős, felszerelt-
ségében és k iv i t e l ezésében 
praktikus terembe mindenkori 
elfoglaltságokat, hogy jól ki-
használják a sport, az egész-
ségmegőrző és felüdítő moz-
gás, illetve praktikusan a kul-
túra céljaira. Gárgyán István 
polgármester ünnepi gondola-
tai között a kivitelezésben ön-
zetlen társadalmi munkával je-
leskedők köszöntése mellett 
nem feledhető, amint a község 
korábbi, tanácsi vezetésének 
érdemét említette: takarékos, 

jó gazdálkodásuk eredménye-
ként a megmaradt ötmillió fo-
rint jelentette a kiindulási ala-
pot a tornaterem negépítéséhez. 
Mondhatni, a türelem torna-
termet terem, hiszen Zákány-
széken mintegy tíz esztendős 
elképzelés vált valóra a mostani 
hétvégen. Azóta dédelgetet t 
álma a falunak a fedett, fűtött 
tornaterem. A pályázattal a kor-
mány nyolcmilliós céltámoga-
tása segítségével megépült csar-
nok összességében mintegy 34 
millió forintba került. 

Az avatóünnepen a helybéli 
Diamant társastánc klub, nép-
tánc csoport, a Harmónia és a 
Mécsvirág citerazenekar, vala-
mint a Zákányszéki Paraszt-
kórus műsora, a vendégként 
Tápé ró l é rkeze t t ek kara te 
bemutatója és természetsze-
rűen a helyi általános iskolás 
lányok zenés torna-produk-
ciója mél tóképpen indítot ta 
útjára, azaz bocsátotta haszná-
latba a tornacsarnokot. 

B. P. 

FOTÓ: SOMOGYI K Á R Ó L Y N É 

Lézeres szemhámozás? 
Tudományos babona, a nagy szellemeknek, ha csak 

lehet, találkozniok kell. Hogy a Szemészeti klinika 
egykori igazgatója, Süveges Ildikó összetalálkozott 
Bor Zsolttal, a másik szegedi egyetem optikai és 
kvantumelektomikai tanszékének professzorával, aki 
egyébként a Magyar Tudományos Akadémia korban 
talán legfiatalabb levelező tagja, a babona szerint tör-
vényszerű, de nagy adag véletlen is kellett hozzá. 
Kettejük munkahelye, légvonalban, legföljebb száz 
méterre van egymástó l . Törvényszerűség ide, 
törvényszeűség oda, a Pestről j ö v ő vonaton 
találkoztak. A jegyváltás véletlenén múlt a nagy 
gondolatok összetalálkozása. 

Kolléganőjével, Mohay Judittal beszélgetett a 
professzorasszony a fülkében, természetesen a sze-
mészetről, mit sem sejtve, hogy értő fülek is be-
lehallgatnak. Mire Szegedre ért a vonat, féligmeddig 
meg is egyeztek az együttműködésben. Bor Zsolt 
ugyanis a lézerkutatás szegedi fészkének legjobb 
tudósa, a professzorasszony viszont többek között a 
s z e m g o l y ó görbületi deformálódásából adódó 
rövidlátás megszüntetésének neves művelője is. 
Mindkettő munkatársaival együtt értendő. Az 
egyezség lényege: kutassa az egyik a lézeres művelet 
fizikai hátterét, a biológiait a másik . 

Még egy véletlen, de ez már a mostani cikk meg-
írásában játszott szerepet, enné l fogva a nagy 
sze l lemek találkozásához semmi köze nincsen. 
Januárban a zsombói népfő iskolán említette a 
professzorasszony az együttműködést. Azóta keresem 
az alkalmat, hogy Bor Zsolttal találkozhassam. A 
napokban végre sikerült. Süveges Ildikó időközben 
Budapestre távozott, megbízott utóda. Hammer Helga, 
és munkatársa, Ratkay Imola képviselte találko-
zásunkon a Szemészeti klinikát. 

Hosszú volt a nekifutás, elismerem, de talán nem 
hiábavaló. A szemészek legfőbb gondja, mar ami a 
témához tartozik, hogy az emberi rövidlátás - most 
igazi értelemben használva a kifejezést - olyan fokú 
lehet, szódásüveg vastagságú szemüveg kell 
korrigálására. Elkerülhető ez a kínos kiegészítés, vagy 
lényegesen csökkenthető a körülbelül egy percig tartó 
lézeres beavatkozással. Háromszori ülésben akár ti-
zenkét dioptria is „lesmirglizhető" , és még befeküdni 
se kell érte a klinikára. Nagyon kérem a valódi 
rövidlátókat, ne induljanak neki azonnal, egyelőre 
kísérletekről van még szó. A kétoldalú egyezség 
háromsarkúvá alakult közben, a budapesti szemészeti 
klinika is bekapcsolódott , éppen a Szegedről 
elszármazott igazgatója révén. A f iz ikusok azt 
vizsgálják, az argon-fluorid-lézer milyen fizikai 
fo lyamat közben hogyan hat a szaruhártyára, 
miközben kialakítja a megfelelő formájú szaruhártya-
felületet. Elpárologtatja, noha nem a hőhatású lézerről 

beszélünk most, és közben az alatta lévő érzékeny 
rétegek a legkisebbet se sérülnek. Kiegészítésként 
megmérték azt is, mi lyen lökéshul lám éri a 
szemgolyót . A Szemklinika a biológiai hátteret 
kutatja, a budapesti pedig a humántapasztalatokat 
összegezi. 

Ez a lézer tehát nem tévesztendő össze avval, 
amelyik sikerrel működik már néhány éve a szegedi 
klinikán, és a levált vagy megrongálódott retinát lehet 
vele „visszavarrni". 

Fiatal területe a fizikának is, még inkább az orvos-
tudománynak. Maga az ötlet 1983-ban született meg, 
nem nálunk, négy évvel később már műtétet végeztek 
vele, 1989-ben már a hozzáértők előtt ismert lett 
szélesebbkörű alkalmazása, még mindig Nyugaton, és 
lám, alig két év múlva már ennyire konkrét valóság 
nálunk is. Pénzvilágban élünk, bennünket azonban így 
is megdöbbentett, hogy az eljárás komplett kifej-
lesztése akár 500 millió dollárba is belekerülne. Az 
egyik vélemény szerint az elektronikus műszerek 
szokásos árcsökkenése ide soha nem gyűrűzik be, a 
másik viszont bízik benne, ugyanez az árbéli változás 
itt is bekövetkezhet. Akár beválik a jóslás, akár nem, 
mostani áron kell számolnunk, és kimondanunk: óriási 
haszon, ha Szeged is bekapcsolódik a nemzetközi 
kutatásokba. 

Minden mikrosebészeti eljárásnak lényeges gondja, 
csak azt a parányi területet élje, amelynek szüksége 
van a beavatkozásra, és közben ne sértse környezetét. 
Szemünk fénye a legdrágább kincsünk, és a fizikusok 

. i s sokai segí thetnek megőrzésében , vagy 
visszaáll ításában. Számítógépes segédeszközök 
közreműködésére is szükség lesz a majdani műtétnél, 
ahogy már a mostani állatkísérleteknél is van. 
Komputer határozza meg például, mennyit kell 
lefaragni a szaruhártya görbületéből, mikronokban 
számolva, de eiőlte más műszerrel térképezik föl a 
szemgolyó fölületét. 

Legsz ívesebben azt mondanám, föltalálta az 
orvostudomány a szemgolyó meghámozását, hogy ne 
kelljen szemüveget hordanunk, de nem így igaz a 
dolog. Ponthámozásnak meg azért nem nevezhetem, 
mert a hámozás a teljes fölületet jelenti a köznyelv-
ben, pedig egy kis facsarással erről beszélünk. Hogy a 
fénytörési rendellenességek mellett még milyen 
terápiás szerepe lehet ugyanennek az argon-fluorid-
lézernek, ne menjünk most bele, de fogadjuk el: 
ígéretes a jövője itt is. És ne felejtsük el a döbbenetes 
számot: ha ötmilliárdra becsüljük az emberiség 
számát, ebből legalább egymillió rövidlátó. Fényes 
jövő előtt áll tehát a kilenc éve megszületett nagy 
ötlet. 

H O R V Á T H D E Z S Ő 

/ 

Újból kezdődik a kémügy 
első fokú tárgyalása 

A Főváros. Bíróság katonai tanácsa október 13-án ismét első 
fokon tárgyalja a kémkedéssel vádolt Szántó Rudolf honvéd-
zászlós bűnügyét - közölte az MTI-vel dr Hildenbrand Róbert 
hadbíró ezredes, a Büntető Kollégium helyettes vezetője. 

Mint i smere tes , a zász lós - aki a M a g y a r H o n v é d s é g 
légvédelmi és repülőcsapatok taszári egységénél szolgált, és 
1991. január 25-én tartóztatták le a magyar hatóságok • a 
jugoszláv katonai hírszerzéssel állt kapcsolatban. Az ellene emelt 
vád szerint 1979-től - letartóztatásáig - anyagi és egyéb el-
lenszolgáltatásokért adatokat szolgáltatott ki a külföldi szer-
vezelnek a magyar és a szovjet katonai alakulatokról. A bűnügy 
már megtartott első fokú tárgyalása május 5-én kezdődött, s öt 
zárt tárgyalási nap után, május 13-án nyilvánosan hirdettek 
ítéletet. A bíróság Szántó Rudolf zászlóst bűnösnek mondta ki 
kémkedés bűntettében, s főbüntetésként 12 évi fegyházzal, mel-
lékbüntetésként pedig 10 év közügyektől eltiltással sújtotta. A 
vádlott és védője fellebbezett az ítélet ellen. A Legfelsőbb 
Bíróság másodfokon hozott végzésében hatályon kívül helyezte -

' a Fővárosi Bíróság katonai tanácsa áltai elkövetett eljárási 
szabálysértések miatt - az első fokon hozott ítéletet. Ugyanis az 
e l já rás sörán kor lá toz ták a vádlot t védekezéséhez f ű z ő d ő 
törvényes jogát, ezért a Legfelsőbb Bíróság, az ítélet érdemi 
felülbírálása nélkül, új eljárásra utasította a Fővárosi Bíróság 
katonai tanácsát. 

Dr. Hildenbrand Róbert elmondta: az újbóli bírósági eljárást 
dr. Török Zsolt hadbíró százados katonai tanácsa folytatja le. 

KOZELETI NAPLÓ 
MA 

R Ö S Z K E K Ö Z S É G ká r -
pótlási érdekegyeztető' fóru-
ma tá jékoztatót ta r t 16 óra-
k o r , a m ű v e l ő d é s i h á z b a n 
azok számára, akik a röszkei 
Kossuth Tsz te rü le tén k á r -
pótlási jegyükért termőföldet 
kívánnak vásárolni. 

A S Z O C I A L I S T A P A R I 
i r o d á j á n (Tisza L a j o s k r t . 
2 - 4 . I . em. 123.) d r . Bálint 
J á n o s ingyenes jogi tanács-
adast tart , 15-16 óra között. 

JOGSEGÉLYSZOLGÁLAT 
az SZDSZ Föidvary utca 3. 
s z á m a l a t t i i r o d á j á b a n . 
16-17 óráig. Ta r t j a : dr . Pesti 
Gábor ügyvéd. 

A MUNKÁSPÁRT (MSZMP) 
C s a p u t c a 62 . s z á m a l a t t i 
p á r t h á z á b a n 1 6 -17 ó r á i g 
i n g y e n e s j o g i t a n á c s a d á s t 
ta r tanak . 

A DUGONICS TARSASÁG 
délután 5 órai kezdettel tart ja 
s o r o n k ö v e t k e z ő fe lo lvasó 
ülését a városháza k lub te r -
mében . M o l n á r György í ró 
S inka I s tván kö l tésze tének 
gyöngyszemei cí inmei t a r t 
előadást, a költő születésének 
95. év fo rdu ló ján . Összekötő 

szöveget mond Bátyai Jenő, a 
T á r s a s á g a le lnöke , Monoki 
Lajos főiskolai tanár , citera-
művész népdalokat ad elő. Az 
előadás nyitott. 

HOLNAP 
A MUNKÁSPÁRT (MSZMP) 

B e l v á r o s I . s z e r v e z e t e 16 
órakor taggyűlést tart a Csap 
utca 62. szám alatt. 

SZEGED VÁROS KÖZ-
RENDJE címmel fórumot ren-
deznek 16.15 órai kezdettel az 
Ola j i pa r i Dolgozók Klub já -
ban. Vendég: dr . Szőke Péter 
ezredes, városi r endőrkap i -
tány. 

LAKOSSÁGI ÉRDEKVÉ-
DELMI FÓRUMOT rendez a 
Tabán Családsegítő Közösségi 
Ház a klubteremben (Kereszt-
töltés utca 13.), 18 urakor. A 
téma: tájékoztató a Társada-
lombiz tos í tás i I g a z g a t ó s á g 
h a t á s k ö r é b e t a r t o z ó - a 
lakosság valamennyi rétegét 
érintő, illetve érdeklő felada-
ta i ról , különös tekinte t te l a 
kivéte les mé l t ányosságbó l 
megá l l ap í tha tó e l l á t á sok ra . 
E lőadó P a p S á n d o r , e l len-
őrzési osztályvezető. 

Szerdán: szakmai nap 

Minőségvédelem az építőiparban 
Az utóbbi két esztendő hozta változások közé az is bele-

tartozik, hogy abbamaradt a korábbi szoros együttműködés az 
Építésügyi Minőségellenőrző Intézet (ÉMI), és az önkormány-
zatok között. Egy új rendelkezés ugyanis egyedül az önkormány-
zatok kötelességévé tette az építésfelügyeletet, mivel nem tudtak 
pénzt költeni az ÉMI-vel való közös munkára. 

Az ebből fakadó hiányhelyzet eredménye többek között az, 
hogy olyan import építőanyagok érkeznek az országba, ame-
lyeknek nincs minőségi tanúsítványuk. így aztán megeshet, hogy 
a felhasználó esetleg csakugyan bevásárol . A régi Kermi szere-
pét fölvállaló fogyasztóvédelmi felügyelőségek változatlanul igé-
nyelnék a szorosabb kapcsolatot az. ÉMI-vel. ezért az intézet sze-
gedi állomásának idei szakmai napján a megváltozott körülmé-
nyeknek megfelelő együttműködési formákat is igyekeznek ki-
dolgozni. 

„Jó minőséget az építőiparban!" - ez a szerdai előadás- és be-
szélgetéssorozat jelmondata, helyszíne pedig a MTESZ székház 
(Szeged, Kígyó u. 4.) II. emeleti, 16. számú előadóterme. A dél-
előtt 10 órakor kezdődő rendezvényen szó lesz az ÉMI tevékeny-
ségéről. három megyére kiterjedő feladatairól, az építőipari mi-
nőségvédelemről, a felügyeleti ellenőrzésről. A találkozóra meg-
hívták az önkormányzati szervek illetékeseit is, és természetesen 
számítanak a szakma képviselőinek (építtetők, üzemeltetők, 
kivitelezők, vállalkozók) részvételére is. 

Nv. P . 


